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Entrevista a

Marta Riba

NUEVA ESPERANZA
(EL SALVADOR)

1. Quan va començar la teva solidari-
tat amb el projecte a Nueva Esperan-
za? Com la vas conèixer? 
Gràcies a la Glòria Tomàs, portava el 
projecte de música a la comunitat de 
Nueva Esperanza, era l’any 2000.

2.Durant la teva primera experiència 
sobre terreny (entenc que hi vas via-
tjar), quines tasques hi desenvolupa-
ves?
Hi vaig anar l’estiu del 2001, la idea era 
consolidar les classes de música per a 
joves, allà hi havia un grup molt actiu 
amb moltes ganes d’aprendre. Necessi-
taven professors externs doncs tots eren 
autodidactes i amb pocs recursos.
Allà hi vaig fer classes a diferents grups 
de nens i joves i també tasques de coor-
dinació  de cara al futur.
Cal dir que actualment alguns d’aquells 
joves són ara  els professors de música.
Estem molt orgullosos d’aquest fet. 

3. Com és el dia a dia dels nens/joves 
que són beneficiaris del projecte?
El projecte els ofereix classes de música 
a les tardes. Tenen 1 cor i 8 grups de 
música folklòrica. A més els més petis 
aprenen un instrument (guitarra, violí, 
percussió, teclat... ), per tal de poder to-
car en grup.

4. Què pot aportar la música com a 
eina educativa a una comunitat rural 
d’El Salvador? Quins beneficis indivi-
duals pot aportar als joves del pro-
jecte i com això té un efecte en tota 
la comunitat?
El projecte arriba a diverses comunitats 
del Bajo Lempa, un dels professors que 
vam tenir l’any passat aquí fent xerra-
des, el William, sempre diu “un músico 
más, un asesino menos”. La seva realitat 
és molt dura, hi ha bastanta violència i 
els joves són fàcils de captar per les “ma-
ras”, les bandes juvenils. El fet de poder 
tocar en grup i sentir-se integrats en un 
projecte comú evita en molts casos que 
entrin en aquestes bandes.
És important per a les comunitats tenir 
grups propis de música, reforça el seu 
sentiment de comunitat.

5. Actualment, quants professors de 
música hi ha treballant sobre terreny 
i a quants infants beneficia (aproxi-
madament)?
El projecte paga a 4 professors (Toni, 
Eneyda, Wilfredo i Pedro )que treballen 
a 19 comunitats. Actualment hi ha un 
centenar d’alumnes entre nens i nenes 
petis i membres del grups de música.

6. Explica’ns el projecte que vau en-
gegar l’Agermanament sobre la for-
mació de professors de música onli-
ne en el qual estàs implicada.
La idea era de donar una formació als 
professors via Skype, que tinguessin un 
lloc on consultar, resoldre problemes 
tècnics instrumentals i dubtes pedagò-
gics.

7. Amb quines dificultats/limitacions 
et trobes tu com a professora forma-
dora (via Skype) i amb quines dificul-
tats es troben els professors de músi-
ca que estan sobre el terreny?
Fer una classe de violí via Skype té una 
gran dificultat perquè no pots tocar a 
l’alumne i perquè el so arriba amb 2 se-
gons de retard. Ells tenen dificultats en 
trobar material, cordes de recanvi i en 
trobar regularitat de treball. Allà tot es 
més volàtil.

8. En quin grau la teva tasca com a 
formadora o la teva experiència so-
bre el terreny t’ha fet canviar el punt 
de vista sobre la nostra societat?
Quan tornes d’allà t’adones que aquí vi-
vim amb massa comoditats que paguem 
a un preu molt alt. Estem enganxats a 
un sistema que ens pren molt de temps, 
hem de treballar per pagar el nostre 
acceleradíssim tren de vida i moltes 
vegades no ens deixa fer allò realment 
important, com estar més temps amb la 
gent que t’importa. Allà la gent és molt 
agraïda i tenen molt de temps, van a un 
altre ritme.

9. Si hi hagués algun músic o pro-
fessor/a de música que estigués lle-
gint l’entrevista i estigués interessat 
en participar d’aquest projecte, què 
li diries?
Són experiències que hauríem de viure 
tots alguna vegada a la vida, quan tornes 
d’allà veus el món amb uns altres ulls. 
100% recomanables i sempre molt ben-
vinguda l’ajuda.
Que es posi en contacte ràpidament 
amb nosaltres!
 

Entrevista a

Elisabet Feced

NUEVA ESPERANZA
(EL SALVADOR)

1. Quan va començar la teva solidari-
tat amb el projecte Nueva Esperanza? 
Com el vas conèixer?
Quan vaig acabar la carrera de Treball 
Social, farà uns 7 anys, tenia ganes de 
conèixer món i altres realitats, i volia fer 
una estada llarga en algun país que fos 
completament diferent. 

2. Hi ha moltes ONGs i molts països 
on anar...per què vas escollir aquesta 
entitat i El Salvador?
Una mica per casualitat. Vaig estar mirant 
diferents opcions; entitats que treballes-
sin projectes de llarga durada, sobretot 
en països llatinoamericans. I desprès de 
buscar molt alguna cosa que tingués a 
veure amb els meus estudis, de cop un 
dia vaig anar a parar a l’Agermanament, 
em vaig posar en contacte amb ells i em 
vam explicar el què feien. I resulta que 
era un projecte de música! Aquí vaig 
pensar: hauràs de seguir buscant; per-
què diguem que la música no és el meu 
fort... però desprès de parlar-ho vam 
veure que potser es podria treballar al-
tres aspectes. La veritat és que, desprès 
d’estar mirant altres possibilitats sobre-
tot a Barcelona, tenia ganes de fer-ho 
amb una entitat igualadina perquè el ser 
de casa és més fàcil estar vinculat quan 
tornes. A més, l’idioma també era un 
punt a favor.

3. Durant la teva primera experièn-
cia, quines tasques hi desenvolupa-
ves?
La meva feina estava principalment en-
focada a treballar amb la contrapart 
del projecte, amb l’entitat encarregada 
de gestionar i coordinar els professors 
i grups de musica que formen part del 
projecte. Però la primera setmana d’estar 
allà, que no havia ni començat amb el 
projecte, tot el país va patir unes fortes 
pluges provocades per la tempesta tropi-
cal E12, que sumat a les descàrregues de 

les preses dels pantans, va causar greus 
inundacions. Això va fer que els primers 
mesos quedés el projecte aparcat i em 
dediqués a ajudar l’organització de la 
zona que es va encarregar de repartir 
aliments  i estris bàsics entre les comu-
nitats; i quan finalment ens vam posar a 
treballar en el projecte de música vam 
haver de fer inventari dels instruments 
que s’havien fet malbé i les gestions ne-
cessàries per arreglar i comprar material 
nou. Un cop feta aquesta feina vam po-
der començar a treballar amb els pro-
fessors per detectar quines necessitats 
tenien, millorar l’elaboració d’informes 
i també millorar la gestió de les classes.

4. Què té la música que no tinguin 
altres eines educatives?
La música és integradora i lúdica. Fa que 
els nens i les nenes s’engresquin i trobin 
una habilitat que desenvolupar. El Salva-
dor és un país amb un dels índex més 
alts de violència, causats per les mares, 
que són bandes criminals dedicades a 
l’extorsió, als assassinats i a sobreviure a 
qualsevol preu; i aquests capten, sobre-
tot, nens des de ben petits. I el que es 
pretén oferint-los és un espai on poder 
expressar-se i compartir estones amb al-
tres nens i que no passin tantes hores al 
carrer, tinguin una motivació i un lloc on 
estar segurs. 
 
5. Què és el que més et va sorpren-
dre del projecte sobre terreny i sobre 
l’acollida dels salvadorenys i salvado-
renyes?
Del projecte, el fet que nens i nenes fes-
sin quilometres en bici per anar dues ho-
res a la setmana a classe a altres comu-
nitats i també les ganes i la passió que hi 
posen els nens vers la poca implicació 
de molts pares. No es pot generalitzar 
però és una tasca pendent la participa-
ció dels pares en l’educació dels seus 
fills, no només en la música que seria un 

extraescolar, sinó a nivell escolar.
I dels salvadorenys, el que més em 
va impactar és la seva solidaritat amb 
tothom, veus que realment no tenen 
res, que viuen en una casa de xapa i si 
el veí no té un plat a taula ells l’hi ofe-
reixen. L’hospitalitat és una de les  seves 
grans virtuts i de la seva filosofia de vida 
n’hauríem de prendre nota.

6. Què vas aprendre dels professors 
de música locals?
Dels professors, que no cal que ens es-
tressem tant que s’arriba a tot arreu. 
Tenen el tarannà salvadoreny d’assolir 
els objectius amb calma i sense nervio-
sismes. La veritat és que tots ells són 
persones compromeses amb el projecte, 
alguns fins i tot havien estat alumnes, i 
amb ganes de treballar per les comuni-
tats i oferir un espai als joves, que són 
de les persones més desemparades i ex-
posades davant el que suposa conviure 
amb les mares. Tenen la constància i la 
persuasió que necessites quan treballes 
amb joves. A més, a molts els suposa un 
esforç i un problema haver-se de des-
plaçar per anar a donar classes o reunir-
se amb els altres professors. Però la ve-
ritat és que tots els grups de professors 
que han anat passant pel projecte han 
format una petita família i és maco tam-
bé veure com hi hagut un relleu gene-
racional.

7.Com valores la tasca de l’entitat 
igualadina Nueva Esperanza?
És molt important seguir treballar i 
oferint un suport a les comunitats, es-
pecialment ara que estan tan colpeja-
des per la violència, però sempre sense 
caure en l’assistencialisme. Crec que ho 
estem aconseguint, oferint eines perquè 
ells puguin aconseguir els seus propis 
recursos i treballant de manera coopera-
dora, on totes dues part rebem.


